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V dňoch 13. – 14. júna 2023 sa v Novej Cvernovke v Bratislave uskutočnila celoslovenská konfe-
rencia mimovládnych neziskových organizácií „Spájame sa za demokraciu“. Pripravili ju Úrad 
splnomocnenca vlády SR pre rozvoj občianskej spoločnosti a Komora mimovládnych neziskových 
organizácií.

Za Úrad splnomocnenca vlády SR pre rozvoj občianskej spoločnosti sa na príprave a  realizácie 
konferencie pod vedením splnomocnenca Filipa Vagača podieľali: Jakub Adámek, Bystrík Antalík, 
Michaela Ďurdíková, Silvia Ďurechová, Jana Gažúrová, Barbara Gindlová, Marcel Hofer, Lenka 
Hudačeková, Zuzana Chmelová, Viliam Kaliňák, Kristína Kollárovicsová, Adriana Kováčová, Lucia 
Lacika, Matej Miklian, Mária Milková, Miroslav Mojžiš, Hana Mravcová, Alena Petrželková, Alexan-
dra Poláková Suchalová, Anna Šestáková, Lucia Švecová, Adriana Tomaníková, Ingrid Vachálková, 
Katarína Valovičová, Tatiana Vaníková, Tomáš Winkler, Linda Zuzčáková, Miroslav Zwiefelhofer.

Za Komoru mimovládnych neziskových organizácií sa na príprave obsahu konferencie pod ve-
dením predsedu Marcela Zajaca podieľali: Katarína Batková, Fedor Blaščák, Pavol Demeš, Laura 
Dittel, Csilla Droppová, Martina Kolesárová, Peter Medveď, Juraj Rizman.

Ďakujeme Martine Jakabovičovej, Barbare Reháčkovej, Tomášovi Frenkovi a ich kolegyniam a ko-
legom z Novej Cvernovky za ich ústretový prístup pri organizácii a realizácii podujatia.

Ďakujeme všetkým hosťom a hostkám za ich aktívnu účasť na konferencii. Spolu s ostatnými 
viac ako 200 priaznivcami demokracie prispeli k úspechu a kvalite podujatia. Ďakujeme aj 
všetkým účastníkom a účastníčkam konferencie za ich ochotu diskutovať a spoločne uvažo-
vať o zlepšovaní podmienok pre prácu mimovládnych neziskových organizácií a za zdieľanie 
poznatkov z ich pracovných aktivít. Sme presvedčení, že spoločne môžeme dosiahnuť lepšiu 
budúcnosť pre všetkých občanov Slovenska a presadzovať silnú a zdravú občiansku spoloč-
nosť a veríme, že v diskusii a hľadaní odpovedí na aktuálne otázky budeme spolu pokračovať.
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Konferencia (o) občianskej spoločnosti: 
Mimovládne organizácie sa spájajú 
za demokraciu

Na najväčšom stretnutí slovenského občianskeho sektora sa zúčastnilo vyše 200 pred-
staviteľov platforiem občianskych organizácií, nadácií a občianskych združení. Podujatie 
otvorila prezidentka SR Zuzana Čaputová, minister vnútra SR Ivan Šimko a prostred-
níctvom telemostu sa účastníkom prihovorila laureátka Nobelovej ceny za mier z roku 
2022 Oleksandra Matvijčuk.

Prezidentka Zuzana Čaputová predovšetkým poďakovala občianskemu sektoru za všet-
ko, čo pre podporu demokracie na Slovensku robí. Ocenila, že napriek útokom, sú to 
práve médiá a mimovládne organizácie, ktoré u nás vždy stáli na strane demokracie, 
občianskych slobôd a ľudských práv. Naznačila, že cestou von z rastúcej agresivity v spo-
ločnosti je zomknutosť sektora, aj keď občianska spoločnosť na Slovensku nie je jedno-
liata, ale rozmanitá, cez konzervatívcov po liberálov, od inštitucionalizovaných foriem 
po neformálne združenia, od ochrancov ľudských práv po združenia záhradkárov. Na 
záver konštatovala, že Slovensko potrebuje takýto pestrý a silný občiansky ekosystém 
viac, ako kedykoľvek predtým.

Minister vnútra Ivan Šimko v krátkom pozdrave účastníčkam a účastníkom konferen-
cie pripomenul, že pred vyše dvadsiatimi rokmi, v roku 1997 a 1998 sa nám podarilo 
chytiť civilizovaný vlak do Európy, lebo v spoločnosti vznikla sila, ktorá chcela žiť v nor-
málnej a civilizovanej krajine – a za tým všetkým stál tretí sektor, za tým všetkým stáli 
mimovládne organizácie.

Splnomocnenec vlády SR pre rozvoj občianskej spoločnosti Filip Vagač privítal, že sa 
na konferencii podarilo vytvoriť priestor na diskusiu medzi štátom, biznis sférou, politic-
kými stranami a občianskym sektorom, kde sa hovorilo o konkrétnych návrhoch, ktoré 
budú predložené na rokovanie vlády a  jej poradných orgánov. Okrem iného sa tieto 
návrhy týkajú pravidiel zapájania verejnosti do tvorby verejných politík, akčného plánu 
otvoreného vládnutia, či realizácie výstupov medzinárodného Summitu za demokraciu.

Predseda Komory mimovládnych neziskových organizácií a podpredseda Rady vlá-
dy pre mimovládne neziskové organizácie Marcel Zajac ocenil postoj prezidentky Slo-
venskej republiky, ktorá sa jasne zastala občianskej spoločnosti, ako piliera demokracie 
a dôležitého partnera štátu pri riešení zásadných spoločenských výziev, ktorým naši ob-
čania i krajina musí čeliť. Reagoval aj na opakované útoky niektorých politikov týkajúce 
sa transparentnosti občianskeho sektora.

Okrem témy obrany demokracie a občianskeho sektora účastníčky a účastníci konferen-
cie riešili aj témy sektorovej legislatívy, podpory poskytovania služieb vo verejnom záuj-
me, rozvoja dobrovoľníctva, podpory participácie verejnosti na tvorbe verejných politík, 
obnovy Ukrajiny, spolupráce neziskového sektora a biznisu, reflexie neziskového sekto-
ra v programoch politických strán, či pôsobenia mimovládnych neziskových organizácií 
v regiónoch.
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Príhovor prezidentky Slovenskej republiky  
Zuzany Čaputovej

Vážený pán splnomocnenec, vážené predstaviteľky a predstavitelia občianskej spoločnosti,

som veľmi rada, že som opätovne tu, pretože Stupavská konferencia je skvelou príležitos-
ťou prebrať aktuálne výzvy sektora. Zároveň sa stala priestorom aj na diskusiu s predsta-
viteľmi politických strán alebo vlády.

Postoj predstaviteľov štátu k občianskej spoločnosti je lakmusovým papierikom, respek-
tíve signálom toho, akým spôsobom sa stavajú k dôležitým demokratickým ústavným 
princípom. Z parlamentných volieb v septembri môže vzísť vláda, ktorej prístup k ob-
čianskej spoločnosti bude participatívny, ale aj vláda, ktorá bude vo vzťahu k občianskej 
spoločnosti pasívna či dokonca nepriateľská. Preto považujem za veľmi dôležité znovu 
a  opätovne zdôrazniť význam občianskej spoločnosti. Myslím, že občianska spoloč-
nosť zohráva absolútne kľúčovú úlohu pre udržanie a rozvoj demokracie, a to nielen 
na Slovensku.

Občianska spoločnosť práve v našej krajine zohrala kľúčovú úlohu pri všetkých význam-
ných dejinných udalostiach v našich novodobých dejinách – či už išlo o november 1989, 
alebo o iné zápasy o udržanie zahraničnopolitickej orientácie a základných demokratic-
kých princípov. Samozrejme, dôležitú úlohu zohráva na Slovensku aj teraz – všetkými 
službami a pomocou, ktorú jednotlivé organizácie občianskeho sektora zohrávajú v so-
ciálnej, environmentálnej, právnej alebo v mnohých iných oblastiach. Sú to konkrét-
ne skutky pomoci a služby našim občanom. Absolútne kľúčovú úlohu zohral občiansky 
sektor po februári minulého roka pri pomoci k integrácii Ukrajincov a Ukrajiniek v na-
sledovných mesiacoch. Náš štát zvládol túto situáciu práve vďaka profesionalite a od-
hodlaniu, vďaka množstvu dobrovoľníckych hodín a činností občianskeho sektora. Na 
financovanie vašich aktivít na túto pomoc v súvislosti s ukrajinskou krízou neexistoval 
žiaden mechanizmus a svoje aktivity ste hradili prevažne z vlastných zdrojov. O zmysle 
grantu, ktorý získalo konzorcium šiestich nezávislých nadácií, aby ich rozdelilo pre viac 
ako osemdesiat organizácií a zariadení cirkví, niet absolútne žiadnych pochybností. Hu-
manitárnu pomoc pritom aj opozičné politické strany verbálne podporujú, avšak niekto-
ré z nich neváhajú zneužiť aj túto tému v rámci politického boja.

Predvolebná kampaň na Slovensku sa začala, a začala sa okrem iného aj útokmi proti 
občianskej spoločnosti, ktoré sú samozrejme plné neprávd a zavádzania. Hoci si to tu 
nikto nepraje, viem že tie útoky budú zrejme pokračovať. Namiesto toho, aby tu bola le-
gitímna diskusia o tom, aká je úloha občianskej spoločnosti do budúcna, kde sú hranice 
toho, čo má zabezpečovať štát, a kde, naopak, je lepšie, vhodnejšie a efektívnejšie využiť 
občiansky sektor, čelíte útokom a podozreniam, že ste zaplatená klika pod medziná-
rodným vplyvom. Sami viete najlepšie, ako veľmi je táto predstava v rozpore s realitou. 
Finančne nie je občiansky sektor zasiahnutý zdražovaním o nič menej ako samosprávy 
alebo štát. Vaše príjmy sú neporovnateľné so súkromným sektorom a, navyše, stoja na 
enormnom množstve dobrovoľníckej práce.

Robiť z vás zahraničných agentov je preto úplne absurdné. Keď počúvame z úst niekto-
rých predstaviteľov politických strán, že ich súperom nie sú politické strany, ale sú to 
mimovládne organizácie a slobodné médiá, dostávame sa do pásma ohrozenia demok-
racie. V skutočnosti sú to práve médiá a mimovládne organizácie, ktoré u nás vždy stáli 
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na strane demokracie, občianskych slobôd a ľudských práv. Ľudí, ktorí sektor nepoznajú, 
však takéto útoky môžu utvrdiť v tom, že sa už nedá veriť naozaj nikomu a ničomu. Nie-
ktorých takéto vyhlásenia politikov podnecujú k vyhrážkam – slovným, alebo fyzickým 
útokom, čo žiaľ zažívajú mnohí z vás.

Mrzí ma, že rastúca agresivita v spoločnosti sa dotýka aj vašej práce. Otázka, ako z toho 
von, je jedna z najzložitejších a určite prvým východiskom by mala byť vaša zomknutosť. 
Občianska spoločnosť na Slovensku samozrejme nie je jednoliata. Ste konzervatívni, 
liberálni, inštitucionalizovaní aj spontánni. Venujete sa rôznym oblastiam od ochrany 
ľudských práv a právneho štátu, cez environmentálne otázky, sociálne služby až po rodi-
čovské združenia a záhradkárske spolky. Zodpovedá tomu aj vaša hodnotová pestrosť. 
Útok na kohokoľvek z vás, hoci aj len na jedného, je útok na celú občiansku spoločnosť 
a celá občianska spoločnosť by sa mala brániť.

Naša spoločnosť je plná nedorozumení a nevraživosti. Chcem vás poprosiť, aby ste tejto 
nevraživosti boli protiváhou. Slovensko potrebuje silný občiansky ekosystém viac ako 
kedykoľvek predtým. Všetci spoločne tu máme možnosť vnímať, čím dnes sektor žije, 
čo je v jeho možnostiach ponúknuť, a čo by organizácie potrebovali pre svoj lepší chod. 
Práve Stupavská konferencia je príležitosťou si konfrontovať svoje predstavy o tom, čím 
občianska spoločnosť na Slovensku je alebo nie je. Vy a  vaše organizácie ste strávili 
obrovské množstvo času trpezlivou a často spoločensky slabo ohodnotenou prácou. Jej 
výsledkom je však konkrétna pomoc, niekedy aj systémové zmeny. Vždy je ním príspe-
vok k tomu, aby sme na Slovensku o kúsok viac mohli dôverovať samým sebe aj jeden 
druhému. Za to všetko chcem vám, vašim profesionálnym kolegom a dobrovoľníkom 
povedať jedno veľké ďakujem.
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Príhovor ministra vnútra Slovenskej 
republiky Ivana Šimka

Milá pani prezidentka, milí priatelia, dámy a páni. Táto vláda je o stálej improvizácii – 
pred chvíľou som sa pripravoval a rozmýšľal nad tým, čo vám dnes poviem, ale ukazuje 
sa, že Vás dnes iba pozdravím.1 

Predsa len chcem povedať jednu základnú myšlienku. Pred vyše dvadsiatimi rokmi, v roku 
1997 a 1998 sa nám podarilo chytiť civilizovaný vlak do Európy a podarilo sa nám ho 
chytiť nielen preto, že sme vytvorili politickú silu, ale predovšetkým preto, lebo v spoloč-
nosti vznikla sila, ktorá chcela žiť v normálnej a civilizovanej krajine – a za tým všetkým 
stál tretí sektor, za tým všetkým stáli mimovládne organizácie. Verím, že takisto aj Vy, 
Vaša činnosť a Vaše organizácie budú dbať o to, aby ani po týchto voľbách Slovensko 
nezišlo z cesty. Želám to nám všetkým.

Ďakujem veľmi pekne a prajem Vám veľmi príjemnú konferenciu. Pani prezidentka a vá-
žení účastníci konferencie, ospravedlňujem sa Vám všetkým, ale musím ísť na rokovanie 
Národnej rady SR.

1 Pán minister účastníkov konferencie pozdravil. Avšak jeho časový harmonogram mu neumožnil predniesť 
svoj príhovor, nakoľko sa musel zúčastniť rokovania NR SR o vyslovení dôvery NR SR vláde odborníkov.
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Príhovor splnomocnenca vlády Slovenskej 
republiky pre rozvoj občianskej spoločnosti 
Filipa Vagača

Vážená pani prezidentka Zuzana Čaputová, milé účastníčky a účastníci konferencie mi-
movládnych neziskových organizácií, mám veľkú radosť, že ste prijali naše pozvanie 
a  že v nadchádzajúcich dvoch dňoch budeme mať možnosť diskutovať o stave ob-
čianskej spoločnosti a výzvach, ktoré stoja pred nami.

Za posledný rok sa podarili mnohé veci. Spomeniem len zopár inovatívnych oblastí, kto-
ré sa podarilo spoločnými silami presadiť.

Po prvý raz vo viac ako tridsaťročnej histórii neziskového sektora sa podarilo presved-
čiť predstaviteľov štátu, že na prerozdeľovanie financií nemusí zamestnávať desiatky 
štátnych úradníkov, ktorých učí, aký je rozdiel medzi nadáciou, občianskym združením 
a neziskovou organizáciou, ale stačí, keď sa dohodne s grantovými nadáciami a tie mu 
pomôžu oveľa efektívnejšie a lacnejšie tieto financie prerozdeliť. A tak vznikol program 
EU CARE, ktorý podporuje prácu s ukrajinským odídencami a spravuje ho konzorcium 
šiestich grantových nadácií.

Druhým inovatívnym nápadom je podpora infraštruktúry pre poskytovanie potravinovej 
pomoci. Tento dialóg začal z iniciatívy pani prezidentky, ktorá oslovila aktérov na úrovni 
štátu a neziskového sektora, aby sa posilnila potravinová pomoc núdznym. Podarilo sa 
nám vyrokovať s Ministerstvom pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR, že po prvý raz 
prišli investície do infraštruktúry tejto pomoci. U nás totiž platí nepísaný zákon z dielne 
Ministerstva financií SR, že na platy a prevádzkové náklady sa financie nedávajú. Európ-
ske zdroje chápu dôležitosť takýchto investícií, takže bola vypísaná schéma pomoci, kto-
rá financuje kúpu a rekonštrukciu skladových priestorov, nákup automobilov a ďalšie 
podobné výdavky. Budem rád, keď táto pomoc bude môcť pokračovať aj za tejto vlády 
a rozšíri sa aj o budovanie väčších sieti potravinovej pomoci.

Prvýkrát v histórii Slovenska sa podarilo schváliť dotačnú schému na podporu práce s dob-
rovoľníkmi. Áno, je to prielom v myslení, že s koordináciou dobrovoľníkov prichádzajú 
aj nákladové položky, a verím, že táto dotačná schéma rozdelí financie ešte tento rok.

A takto by som mohol pokračovať s ďalšími iniciatívami, ktoré sa podarilo rozbehnúť, 
alebo ich pripravujeme v najbližších mesiacoch. Chcem však v tomto úvodnom prejave 
pomenovať niekoľko kľúčových tém, ktoré pokladám za dôležité a potrebujeme o nich 
spoločne diskutovať.

Téma prvá – Ukrajina

Ruku na srdce, kto z vás pred rokom veril, že to Ukrajina ustojí? Kto veril, že tento 
konflikt bude trvať dlhšie ako dva týždne? Dva mesiace? Kto veril, že Slovensko bude 
schopné prijať viac ako 100 000 utečencov? Ukrajinci svojou odvahou prepísali aj naše 
príbehy a pomohli nám objaviť rozmer spoločnosti, o ktorom sme netušili, že ho máme. 
V tomto ste všetci zohrali veľmi dôležitú úlohu, občianska spoločnosť sa postavila do úpl-
ne prvej línie a  ustála obrovský tlak, poslúžila štátu, komunitám, ale hlavne mamám 
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a ich deťom, ktoré utekali pre vojnou. Nesklamali sme a myslím, že je úplne namieste 
hovoriť o zatiaľ nesplatenom dlhu, či už dobrovoľníkom, alebo všetkým, ktorí pracujú 
v integrácii odídencov do našich komunít. Občianska spoločnosť prispela na riešenie 
tohto problému sumou 17 miliónov eur – a to som nevyčíslil dobrovoľnícku prácu, čiže je 
namieste hovoriť aj o tom, ako chceme podporiť túto prácu ďalej. Ale chcem túto disku-
siu posunúť ešte ďalej. Potrebujeme začať spoločnú diskusiu o obnove Ukrajiny. Aj keď 
vojenský konflikt stále trvá, sú oblasti, kde potrebujú deti začať chodiť znova do školy, 
treba opraviť škôlku alebo nemocnicu, aby život mohol ísť ďalej. Pred pár týždňami sme 
v spolupráci s rozvojovou platformou Ambrela zisťovali rozsah súčasnej pomoci a sám 
som bol prekvapený šírkou toho, čo sa deje. Na Ukrajine staviame domy, opravujeme 
narušené objekty, pomáhame s mikro-podnikaním, vzdelávaním a s ďalšími projektami. 
Som rád, že na úrovni kancelárie pani prezidentky a kancelárie pána premiéra pokračuje 
dialóg o tejto pomoci, hovoríme spolu o Černihivskej oblasti, ktorú navštívila pani pre-
zidentka, a neziskové organizácie sú priamo zapojené do tejto pomoci. Túto diskusiu 
potrebujeme rozšíriť a potrebujeme začať ďalšie iniciatívy, ktoré budú pomáhať vojnou 
zničenej krajine.

Téma druhá – hybridné hrozby

Toto je doslova frontová téma, ktorú musíme otvorene pomenovať a postaviť sa k nej. 
Boj o slobodu môže prebiehať rozličnými formami. To, že ho v tomto momente prehrá-
vame, ukázali posledné čísla prieskumu GLOBSEC. Štát začína len pomaly koordinovať 
iniciatívy na svoju obranu, nemá však v tomto momente kapacity a silu, aby bránil ďalšie 
časti spoločnosti. A asi vám nepoviem novinu, keď pomenujem, že občianska spoločnosť 
je pod intenzívnou paľbou a apetít po zničení tohto slobodného priestoru je na Sloven-
sku veľký. Nielen na úrovni extrémistov, ktorí robia tlačovky o Sorosovi, ale aj na úrovni 
politikov, ktorí sa doteraz nenechali do týchto vôd zatiahnuť.

Pri súčasných atakoch je potrebné spozornieť a podčiarknuť, že problémy s transparent-
nosťou v našej krajine malo skôr financovanie politického prostredia než neziskové or-
ganizácie. Chcem však upozorniť na dôležitý rozmer tejto hybridnej vojny, ktorá sa začí-
na viesť proti občianskej spoločnosti. Keď sa za ňu nepostaví štát, keď sa za ňu nepostaví 
podnikateľský sektor, tak to dopadne tak, ako v tom známom výroku, že keď si prišli po 
mňa, nebol už nikto, kto by sa za mňa postavil. V tomto momente nemáme nastavenú 
obranu, nie sú vybudované mechanizmy ochrany a nie sú kapacity ani v štáte, ani v sek-
tore, aby sme sa tomu venovali. Posledná iniciatíva tohto typu bola CS Defense, ktorá je 
v tomto momente uzavretou skupinou s limitovaným počtom členov. Budeme sa o tom 
rozprávať v prvom paneli, ale ak sa neudejú konkrétne kroky v najbližších mesiacoch, 
volebná kampaň bude iba zvyšovať apetít napádať a limitovať tento priestor. Budeme 
o tejto téme hovoriť aj s predstaviteľmi politických strán počas zajtrajšieho panelu.

Téma tretia a posledná – posilňovanie demokracie

Už roky sa tvárime tak, že demokracia sa postará sama o seba, že netreba investovať do 
vzdelávania, do posilňovania občianskej spoločnosti, že nakoniec „sa to nejako udeje“. 
A budem sa trocha opakovať, keď upozorním, že tých šesť mladých ľudí, ktorí začali 
iniciatívu Za slušné Slovensko, vyrástlo v neziskovom sektore, že dobrovoľníci na hranici 
boli preto, lebo roky pôsobili v skautingu alebo iných organizáciách, že to chcelo roky 
drobnej, neviditeľnej práce.

Chcem preto hovoriť o troch iniciatívach, ktoré chystáme. Pán premiér, prídeme na vlá-
du s Akčným plánom iniciatívy za Otvorené vládnutie, ktoré sa prepája zo záväzkami 
Summitu za demokraciu, ktoré pani prezidentka prisľúbila za Slovensko na poslednom 
stretnutí na konci marca tohto roku. Prídeme za vami na vládu aj s návrhom princípov 
a pravidiel tvorby verejných politík, ktoré stanovujú štandardy a podmienky na parti-
cipáciu občanov pri tom, čo je v západnom svete pomenované ako „policy making“. 
Obidva materiály sú len pokračovaním už prijatých noriem, takže aj keď všetci vieme, 
ako dopadne tohtotýždňové hlasovanie v parlamente, budeme ich môcť implementovať 
aj napriek tomu.

Zo strednodobého hľadiska chceme otvoriť diskusiu aj o službách vo verejnom záujme, 
ktoré zadefinujú nový, doteraz neupravený priestor, v ktorom bude nastavené, ako je 
možné tieto služby poskytovať a za akých podmienok bude možné ich financovanie. 
Toto všetko sú témy, o ktorých budeme diskutovať v nasledujúcich dňoch.



18 19

Príhovor predsedu Komory mimovládnych 
neziskových organizácií Marcela Zajaca

Vážená pani prezidentka Zuzana Čaputová, vážený pán premiér Ľudovít Ódor, 
vážené účastníčky a účastníci našej konferencie!

Dovoľte mi, aby som vás po roku privítal na ďalšom stretnutí mimovládnych neziskových 
organizácií z celého Slovenska, pôsobiacich v rôznych verejnoprospešných oblastiach.

V prvej časti môjho príhovoru by som chcel stručne predstaviť vyhodnotenie pôsobenia 
vlád po voľbách v roku 2020 tak, ako ho vidia zástupcovia MNO v Komore mimovlád-
nych neziskových organizácií. Dnes sme toto hodnotenie predložili predstaviteľom vlá-
dy Slovenskej republiky.

Obdobie vládnutia po posledných voľbách, ktoré bolo poznačené nepredvídateľnými 
globálnymi krízami – pandémiou a vojnou –, hodnotíme celkovo pozitívne.

Najväčšou zmenou, najmä po nástupe premiéra Hegera, bol dobre nastavený komuni-
kačný rámec medzi zástupcami Vlády SR a MNO prostredníctvom Rady vlády pre MNO. 
Výraznou zmenou bola účasť ministra vnútra a premiéra takmer na všetkých zasadnu-
tiach rady. Pozitívne hodnotíme predovšetkým fakt, že na základe predložených odpo-
rúčaní a diskusie na rade boli na vládu predložené, schválené a do parlamentu predlo-
žené viaceré návrhy zákonov aj s pripomienkami MNO. Naopak, niektoré – pre sektor 
problematické – návrhy z ministerstiev neboli na vládu predložené. Ako príklad spome-
niem zlý návrh novely nadačného zákona.

Participatívnym spôsobom sme navrhli, prediskutovali a  Vláda SR nakoniec schválila 
Koncepciu rozvoja občianskej spoločnosti, aj s  jej prvým akčným plánom. Už teraz sa 
tešíme na vytvorenie priestoru pre PARTNERSTVO medzi Vládou SR a aktívnymi obyva-
teľmi. Rovnako sa tešíme na fungovanie rezortných rád, nájdenie spoločného mechaniz-
mu platieb za služby vo verejnom záujme aj pre MNO, na vytváranie transparentných 
finančných nástrojov podpory aktivít, ale aj inštitucionálneho rozvoja MNO, ktorých už 
dnes niekoľko máme.

Oceňujeme zapojenie MNO do procesu tvorby programov, ich monitorovania či rozho-
dovania pri prideľovaní európskych štrukturálnych fondov. Prvýkrát bude táto aktivita 
MNO nielen realizovaná, ale táto práca bude aj riadne ohodnotená, ako služba vo verej-
nom záujme.

Po prvý raz bol tiež využitý princíp, pri ktorom si MNO sami prostredníctvom svojich in-
štitúcií – nadácií sprostredkovali finančnú pomoc; zatiaľ z prostriedkov Európskej únie. 
Mám na mysli Program EU CARE, ktorý vracia MNO vynaložené náklady za zorganizova-
nie humanitárnej a integračnej pomoci odídencom z Ukrajiny.

S  veľkým uspokojením vnímame rôzne formy verejného uznania predstaviteľov mi-
movládnych organizácií. Predovšetkým ide o štátne vyznamenania pani prezidentkou, 
ale aj ocenenia z  rôznych ministerstiev vlády SR. Verte, že práve takéto spoločenské 
ďakujem, je pre nás dôležitou odmenou a povzbudením.
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Pozitívom fungovania vlád po roku 2020 je aj skutočnosť, že i napriek niekoľkým spolo-
čenským atakom jednotlivcov z vládnucej reprezentácie sme stále slobodní a nebojíme 
sa verejne poskytnúť aj nie práve lichotivú spätnú väzbu.

Naďalej je čo vylepšovať, predovšetkým na partnerskom vzťahu medzi predstaviteľmi 
vlády a aktívnymi občanmi či ich organizáciami. Chýba nám medzirezortná spolupráca. 
Často máme sťažený prístup k verejným informáciám a len veľmi zriedkavo sa môžeme 
plnohodnotne zapojiť do spoluvytvárania verejných politík a spolurozhodovania vo ve-
rených procesoch.

To, čo začalo ako nevyhnutnosť, daná pandémiou COVID-19, sa premenilo na akúsi nor-
mu – konať zrýchlene, mimo pravidiel legislatívnej tvorby vlády. Máme tu obdobie legisla-
tívnej smršte, v ktorej je často predkladané a do života uvádzané čokoľvek, bez odbornej 
alebo verejnej oponentúry. Toto sa musí zmeniť.

Na záver mi dovoľte vysloviť osobný názor a pocit. Najviac, čo môžem vládam po roku 
2020 vytknúť, je podiel na nelichotivom pohľade na obraz a atmosféru v našej krajine. 
V našej spoločnosti sa šíri skepsa, nedôvera, viera v konšpirácie. Mladí ľudia uvažujú 
o odchode zo Slovenska. Ukazuje sa krátka historická pamäť a v časti spoločnosti opä-
tovné upínanie sa k „tomu tam dubisku“, ktoré spustilo na Ukrajine barbarskú vojnu 
a ohrozuje celosvetový mier.

Aj preto sme zvolili názov nášho stretnutia „Spájame sa pre demokraciu“. Už po koľký 
raz! V rokoch 1989, 1998, ale aj v roku 2018. Mohli sme si myslieť, že demokracia a jej kon-
krétna podoba tu už je. Že nebude potrebné vyzývať k spájaniu. Po toľkých víťazstvách, 
že je prirodzeným, kvalitnejším priestorom pre náš život. Žiaľ, ako všetci vidíme – nie je. 
Preto, priatelia, „Spojme sa pre demokraciu“.

Pani prezidentka, pán premiér, milé priateľky a priatelia. Prajem vám veľa odhodlania 
v týchto zložitých časoch a verím, že na našej konferencii načerpáme v diskusiách nové 
nápady a energiu.
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program konferencie / utorok / 13. júna 2023

12:00 – 13:00 REGISTRÁCIA A KÁVA

13:00 OTVORENIE KONFERENCIE • VEĽKÁ SÁLA

ZUZANA ČAPUTOVÁ, prezidentka Slovenskej republiky
IVAN ŠIMKO, minister vnútra SR
FILIP VAGAČ, splnomocnenec vlády SR pre rozvoj občianskej spoločnosti
MARCEL ZAJAC, predseda Komory mimovládnych neziskových organizácií

14:00 – 15:00 JE OBČIANSKA SPOLOČNOSŤ V OHROZENÍ? • VEĽKÁ SÁLA

Aké sú ohrozenia občianskej spoločnosti a aké naratívy aj v súvislosti s prichádzajúcimi predčasnými voľbami
sa o MNO šíria? Ako vieme predísť krokom, ktoré sa dajú predvídať zo strany štátnej moci a smerujúce
k obmedzeniu občianskej spoločnosti.
Diskutujú: Katarína Klingová, Globsec, Juraj Rizman, Post Bellum, Rastislav Kužel, MEMO98
Diskusný panel moderuje: Katarína Batková, výkonná riaditeľka Via Iuris

15:00 – 15:30 PRESTÁVKA

15:30 – 17:00 PRACOVNÉ SKUPINY – PREZENTÁCIE SPOJENÉ S DISKUSIOU S ÚČASTNÍKMI

SLUŽBY VO VEREJNOM ZÁUJME • SVETLÍK PRINCÍPY A PRAVIDLÁ ZAPÁJANIA VEREJNOSTI  
DO TVORBY VEREJNÝCH POLITÍK
• KABINET POMALOSTI

Predstavenie návrhu legislatívneho zámeru zákona 
o službách vo verejnom záujme spojené s panelovou 
diskusiou. Návrh legislatívneho zámeru definuje 
relevantné princípy a predpoklady pre zlepšenie 
podmienok pri poskytovaní služieb vo verejnom  
záujme neverejnými poskytovateľmi. Diskutovať  
budú zástupcovia a zástupkyne expertného panelu 
k tvorbe legislatívneho zámeru.
Stretnutie vedie: Peter Guštafík, PDCS

Prezentácia nového materiálu Princípy a pravidlá 
zapájania verejnosti do tvorby verejných politík, 
ako aj participatívneho procesu, akým boli „nové 
pravidlá“ zapájania verejnosti do tvorby verejných 
politík pripravované.
Stretnutie vedie: Alexandra Poláková Suchalová, 
ÚSV ROS

REZORTNÉ RADY PRI RADE VLÁDY MNO • ZBOROVŇA MNO V REGIÓNOCH • VEĽKÁ SÁLA

Predstavenie nového inštitútu pre multisektorový  
dialóg, ktorý vytvára priestor pre riadenú diskusiu 
zástupcov MNO a ústredných orgánov štátnej správy  
na tematickom/rezortnom princípe a diskusia 
o návrhoch tém/problémov, ktoré zarámcujú činnosť 
nových rezortných rád.
Stretnutie vedie: Barbara Gindlová, ÚSV ROS

Prezentácia aktivít a stavu občianskej spoločnosti, 
ktoré zmapovali „Strategické stretnutia občianskej 
spoločnosti HUMAN FORUM v jednotlivých krajoch 
Slovenska“, ktorých výsledkom je bohatá paleta 
prístupov, intenzity a miery zapájania verejnosti.
Diskusia bude hľadať spôsoby, ako tieto iniciatívy 
a organizácie prepájať a využiť ich potenciál.
Stretnutie vedie: Csilla Droppová, HUMAN FORUM

17:00 – 17:30 PRESTÁVKA

17:30 – 19:00 NOVÉ PARTNERSTVÁ, ROLA OBČIANSKEHO SEKTORA PRI OBNOVE UKRAJINY  • VEĽKÁ SÁLA

Obnova Ukrajiny počas vojny a po vojne, rola slovenskej občianskej spoločnosti pri tejto obnove, sieťovanie 
s ukrajinskými organizáciami. Čo ukrajinská občianska spoločnosť očakáva a čo vie tá slovenská ponúknuť?
Hostia: Michailo Glubokij, riaditeľ pre rozvoj, Izolaytsia – platforma pre kultúrne iniciatívy, Kyjev, Bratislava, 
Oleksandra Matvijčuk, riaditeľka, Centrum pre občianske slobody, Kyjev (nositeľka Nobelovej ceny za mier 
2022 – online vstup), Alexander Duleba, Slovenská spoločnosť pre zahraničnú politiku, Bratislava, Martin 
Poliačik, zástupca riaditeľky kancelárie Globsec v Kyjeve
Diskusný panel moderuje: Fedor Blaščák, riaditeľ OSF

SPOLOČENSKÁ ZODPOVEDNOSŤ FIRIEM – HODNOTY V BIZNISE A AKO SI VIEME POMÔCŤ • SVETLÍK

Vedia firmy a občiansky sektor spolupracovať aj na veľkých, komplexných témach? Aké máme skúsenosti
zo spoločných projektov? Čo majú firemný a občiansky sektor spoločné a čo ich odlišuje? Ako vytvoriť priestor 
pre vzájomný dialóg a čo vieme urobiť pre to, aby spolupráca fungovala?
Hostia: Lucia Pašková, Curaprox, filantropka a prepájačka, Jaroslav Grygar, Whirlpool, manažér ľudských 
zdrojov, viceprezident konferencie HRcomm, Alena Kanabová, Accenture, členka správnej rady Americkej 
obchodnej komory, Gabriel Galgóci, AT & T, šéf boardu Americkej obchodnej komory
Diskusný panel moderuje: Martina Kolesárová, Nadácia Pontis

19:00 – 21:00 RECEPCIA
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DISKUSNÝ PANEL:

Je občianska spoločnosť v ohrození?

• Aké sú ohrozenia občianskej spoločnosti a aké naratívy sa v súvislosti s prichádzajú-
cimi predčasnými voľbami sa o MNO šíria? Ako vieme predísť krokom, ktoré sa dajú 
predvídať zo strany štátnej moci a smerujúce k obmedzeniu občianskej spoločnosti.

• diskutovali: Katarína Klingová, Globsec, Juraj Rizman, Post Bellum, Rastislav Kužel, 
MEMO98

• moderovala: Katarína Batková, výkonná riaditeľka Via Iuris
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PRACOVNÁ SKUPINA: Služby vo verejnom záujme

• Predstavenie návrhu legislatívneho zámeru zákona o službách vo verejnom záujme 
spojené s  panelovou diskusiou. Návrh legislatívneho zámeru definuje relevantné 
princípy a predpoklady pre zlepšenie podmienok pri poskytovaní služieb vo verej-
nom záujme neverejnými poskytovateľmi. Diskutovali zástupcovia a zástupkyne ex-
pertného panelu k tvorbe legislatívneho zámeru.

• stretnutie viedol: Peter Guštafík, PDCS
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PRACOVNÁ SKUPINA: Princípy a pravidlá zapájania 
verejnosti do tvorby verejných politík

• Prezentácia nového materiálu Princípy a pravidlá zapájania verejnosti do tvorby ve-
rejných politík, ako aj participatívneho procesu, akým boli „nové pravidlá“ zapájania 
verejnosti do tvorby verejných politík pripravované.

• stretnutie viedla: Alexandra Poláková Suchalová, ÚSV ROS
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PRACOVNÁ SKUPINA: Rezortné rady pri Rade vlády MNO

• Predstavenie nového inštitútu pre multisektorový dialóg, ktorý vytvára priestor pre 
riadenú diskusiu zástupcov MNO a ÚOŠS na tematickom/rezortnom princípe a dis-
kusia o návrhoch tém/problémov, ktoré zarámcujú činnosť nových rezortných rád.

• stretnutie viedla: Barbara Gindlová, ÚSV ROS
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PRACOVNÁ SKUPINA: MNO v regiónoch

• Aká je situácia občianskej spoločnosti v rôznych regiónoch Slovenska? Aktivity a stav 
občianskej spoločnosti zmapovali „Strategické stretnutia občianskej spoločnosti HU-
MAN FORUM v jednotlivých krajoch Slovenska“, ktorých výsledkom je bohatá paleta 
rôznych prístupov, miery zapájania sa verejnosti a intenzity aktivít. Dobrou správou 
je, že na Slovensku máme aktívnu občiansku spoločnosť vo všetkých regionálnych 
centrách, na ktorých aktivite je možné budovať a ktoré by zároveň mali o sebe vedieť 
a mať možnosť viac a intenzívnejšie spolupracovať. Cieľom diskusie bude hľadať spô-
soby, ako tieto iniciatívy a organizácie prepájať a ako využiť ich potenciál na prácu 
so spoločnosťou.

• stretnutie viedla: Csilla Droppová, HUMAN FORUM
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DISKUSNÝ PANEL:

Nové partnerstvá – rola občianskeho sektora  
pri obnove Ukrajiny

• Aká bude rola slovenskej občianskej spoločnosti v procese obnovy Ukrajiny počas 
vojny a po vojne? Aké sú očakávania Ukrajincov a čo im vieme my ponúknuť?

• diskutovali: Mikhailo Glubokij, riaditeľ pre rozvoj, Izolaytsia – platforma pre kul-
túrne iniciatívy, Kyjev, Bratislava, Oleksandra Matvijčuk, riaditeľka, Centrum pre 
občianske slobody, Kyjev (nositeľka Nobelovej ceny za mier 2022)  – online vstup, 
Alexander Duleba, Slovenská spoločnosť pre zahraničnú politiku, Bratislava, Martin 
Poliačik, zástupca riaditeľky kancelárie Globsec v Kyjeve

• moderoval: Fedor Blaščák, riaditeľ Nadácie otvorenej spoločnosti
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DISKUSNÝ PANEL:

Spoločenská zodpovednosť firiem – hodnoty 
v biznise a ako si vieme pomôcť?

• Obdobie súčasných kríz nielen na Slovensku posilnilo reputáciu firiem, ktoré čoraz 
viac vstupujú do priestoru neziskových organizácií a  riešia spoločenské výzvy, či 
ukazujú dôležité hodnotové líderstvo. Zároveň stále funguje „oddelenosť“ svetov 
a pretrváva nedôvera medzi sektormi, a to aj napriek tomu, že si táto doba vyžaduje 
spoluprácu a veľké ciele možno viac ako kedykoľvek predtým. V diskusii s hosťami 
z firemného sveta sa budeme rozprávať aj o tom, či firmy a občiansky sektor vedia 
spolupracovať aj na veľkých, komplexných témach, aké máme skúsenosti zo spo-
ločných projektov, či sa vieme vzájomne rozprávať a čo môžeme urobiť pre to, aby 
spolupráca fungovala.

• diskutovali: Lucia Pašková, Curaprox, filantropka a  prepájačka, Jaroslav Grygar, 
Whirlpool, manažér ľudských zdrojov, viceprezident konferencie HRcomm, Alena 
Kanabová, Accenture, členka správnej rady Americkej obchodnej komory, členka 
správnych rád viacerých neziskových

• moderovala: Martina Kolesárová, výkonná riaditeľka Nadácie Pontis
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program konferencie / streda / 14. júna2023

8:30 – 9:00 REGISTRÁCIA A KÁVA

9:00 – 10:30 OKRÚHLY STÔL S POLITICKÝMI STRANAMI • VEĽKÁ SÁLA

Občianska spoločnosť a mimovládne neziskové organizácie v programoch politických strán. Aké sú názory
zástupcov kľúčových politických strán a hnutí na problematiku občianskej spoločnosti, ako vnímajú 
postavenie a podmienky pre fungovanie MNO a dobrovoľníctva, participácie aktívnych občanov na správe 
vecí verejných, vrátane volebného procesu.
Hostia: zástupcovia pozvaných politických strán
Moderuje: Pavol Demeš

10:30 – 11:00 PRESTÁVKA

11:00 – 12:30 OBČIANSKA SPOLOČNOSŤ V REGIÓNOCH / PRÍLEŽITOSTI A VÝZVY • VEĽKÁ SÁLA

Aké sú potreby, možnosti a postavenie organizácií občianskej spoločnosti v regionálnych centrách 
a na vidieku? O situácii občianskej spoločnosti v rôznych regiónoch Slovenska, o spôsoboch ako sa 
iniciatívy v regiónoch vysporiadavajú so znepokojivými trendami ostatných rokov, ako aj o občianskej 
kampani mimovládnych neziskových organizácií pred voľbami. Súčasťou panelu bude diskusia o občianskej 
kampani pred voľbami a zladenie očakávaní, ponuky a potrieb kampane medzi „centrom“ a regionálnymi 
aktivitami.
Hostia: Ján Gálik, Košický región, Marek Adamov, Žilinský región, Martina Strmeňová, Banskobystrický 
región, Csilla Droppová, organizátorka regionálnych diskusií HUMAN FORUM, Fedor Blaščák, riaditeľ OSF
Diskusný panel moderuje: Peter Medveď, Ekopolis

12:30 – 13:00 ZÁVERY KONFERENCIE • VEĽKÁ SÁLA

13:00 – 14:00 OBED
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OKRÚHLY STÔL SO ZÁSTUPCAMI 
POLITICKÝCH STRÁN

• Občianska spoločnosť a  mimovládne neziskové organizácie v  programoch politic-
kých strán. Aké sú názory zástupcov kľúčových politických strán na problematiku ob-
čianskej spoločnosti, postavenie a podmienky pre fungovanie MNO a dobrovoľníkov, 
participáciu aktívnych občanov na správe vecí verejných, vrátane volebného procesu.

• diskutovali: Lenka Plaváková, Progresívne Slovensko, Milan Krajniak, Sme rodina, 
Roman Mikulec, OĽaNO, Juraj Krúpa, SaS, Marián Čaučík, KDH

• moderoval: Pavol Demeš, analytik a publicita
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DISKUSNÝ PANEL:

Občianska spoločnosť v regiónoch 
/ príležitosti a výzvy

• Podobne ako v iných krajinách, aj na Slovensku sú potreby, možnosti a postavenie 
organizácií občianskej spoločnosti iné v  hlavnom meste ako prirodzenom centre 
ekonomického, politického ale aj spoločenského a kultúrneho diania oproti pozícii 
občianskych organizácií v regionálnych centrách a na vidieku. Zároveň je na Sloven-
sku viacero „bielych miest na mape“, kde občianska spoločnosť otvorene sa hlásiaca 
k hodnotám demokracie prakticky neexistuje.

• diskutujú: Ján Gálik, Košický región, Marek Adamov, Žilinský región, Martina Strme-
ňová, Banskobystrický región, Csilla Droppová, organizátorka regionálnych diskusií 
Human Forum, Fedor Blaščák, riaditeľ OSF

• moderoval: Peter Medveď, riaditeľ Nadácie Ekopolis
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Vyhlásenie účastníkov konferencie 
Spájame sa za demokraciu
13. – 14. júna 2023, Nová Cvernovka, Bratislava

Je občianska spoločnosť v ohrození?

Demokracia môže fungovať len vtedy, ak fungujú jej základné inštitúcie, avšak nielen tie 
formálne ako vláda, parlament, voľby, legislatívny proces, ale aj nezávislé médiáa zdravá 
občianska spoločnosť. Občianske organizácie čelia mnohým ohrozeniam, či už je to dlho-
dobý deficit inštitucionálneho financovania, nedostatok kapacít na angažovanosť mimo 
vlastnej organizácie, verbálne útoky – či už zo strany verejnosti, alebo politikov. Ďalším 
ohrozením je kvalita informačného priestoru, ktorý je na Slovensku špecificky formo-
vaný dezinformáciami a nedôverou ľudí v demokratické inštitúcie. Situácia vo vzťahu 
k zmenšujúcemu sa priestoru pre občianske organizácie je vážna nielen na Slovensku, 
ale aj v európskom kontexte. Účastníci konferencie sa zhodli, že obrana základných prin-
cípov občianskej spoločnosti, boj s hybridnými hrozbami a dezinformáciami a posilňova-
nie odolnosti neziskového sektora sú kľúčovými prioritami na najbližšie obdobie.

Rola občianskeho sektora pri obnove Ukrajiny

Geografická poloha Slovenska ako susednej krajiny ho predurčuje na to, aby prevzalo 
strategickú úlohu v procese povojnovej obnovy Ukrajiny. Otvára sa pritom priestor aj 
pre zapojenie slovenského mimovládneho neziskového sektora do týchto procesov, 
osobitne v súvislosti s integráciou Ukrajiny do EÚ. Východisko pre prevzatie týchto úloh 
tvoria skúsenosti slovenskej občianskej spoločnosti pri integrácii SR do EÚ.

Obnova Ukrajiny je pre slovenský mimovládny neziskový sektor nielen morálnym záväz-
kom, ale tiež novouhistorickoupríležitosťou. Štátne orgány SR v tejto chvíli nevnímajú 
v plnom rozsahu pozitívnu rolu, ktorú môžu v tejto agende zohrať slovenské mimovlád-
ne neziskové organizácie (MNO). Je čas prihlásiť sa proaktívne o slovo, definovať vlastnú 
pozíciu a budovať nové dlhodobé partnerstvá s ukrajinskými organizáciami.

Novými doménami aktivít slovenských MNO sa vnajbližších rokoch stanú: prenos know-
how v oblasti predvstupových procesov do EÚ a podpora kapacít a schopností ukrajin-
ských MNO v rámci čerpania podpory z fondov EÚ, témy rozvoja demokracie a občianskej 
spoločnosti, vytváranie efektívnych medzisektorových partnerstiev či podpora reforiem, 
ale tiež priama materiálna a finančná podpora v rámci rekonštrukcie zničenej infraštruk-
túry na Ukrajine.

Spoločenská zodpovednosť firiem

Súkromný sektor je dôležitou súčasťou občianskej spoločnosti a prirodzeným partne-
rom pre mimovládne neziskové organizácie. Jednou z najvypuklejších oblastí je vzdelá-
vanie, kde práve neziskové organizácie prichádzajú s inováciami a riešia mimo formál-
neho systému zručnosti 21. storočia, ktoré sú pre biznis a jeho udržateľnosť kľúčové. 
V čase pandemickej krízy, na začiatku vojny na Ukrajine či po vražde na Zámockej ulici 

boli mnohé firmy lídrami v rýchlych zásahoch, vytváraní riešení či jasných hodnotových 
postojoch a nadviazali cenné partnerstvá s neziskovým sektorom. Medzisektorová 
spolupráca je však nutná nielen v krízových časoch, je potrebná aj na to, aby sme mali 
šancu riešiť komplexné spoločenské výzvy, ktoré aktuálne žijeme alebo ktoré nás v bu-
dúcnosti čakajú.

Občianska spoločnosť v regiónoch

Budujúc na existencii aktívnych ostrovov občianskej spoločnosti v krajine musíme dbať 
na to, aby tieto ostrovy o sebe vedeli, komunikovali, spolupracovali a dokázali sa na-
vzájom podporiť. Krízy, ktorým naša spoločnosť čelila v uplynulých rokoch, ukazujú, že 
bez aktívnych a angažovaných občanov a občianok z celého Slovenska tieto problémy 
a výzvy nie je možné zvládnuť. Pomoc utečencom na hraniciach s Ukrajinou v prvých 
týždňoch vojny či pomoc deťom z marginalizovaných rómskych komunít v období online 
vyučovania v čase pandémie sú len dva z mnohých príkladov, keď MNO dokázali cit-
livo a efektívne reagovať na situácie, vktorých boli potrebné odvaha, solidarita s ľuďmi 
v núdzi, ale aj odborné znalosti, organizačné zručnosti a zázemie. Preto je dôležité, aby 
priaznivé prostredie, v ktorom aktívni ľudia a ich organizácie majú dobré podmienky na 
realizáciu svojich aktivít a na svoj rozvoj, existovali nielen v hlavnom meste Slovenska, 
ale aj v jeho regionálnych centrách a na vidieku.

Služby vo verejnom záujme

Služby vo verejnom záujme sú v našej spoločnosti realizované neziskovými organizá-
ciami niekoľko desaťročí. Pokladáme za dôležité, aby bol tento inštitút aj legislatívne 
zadefinovaný a upravený. Vítame preto diskusiu o tomto legislatívnom zámere a podpo-
rujeme jeho ďalšiu implementáciu a dopracovanie do konkrétnej podoby zákona, ktorý 
zadefinuje presné kategórie týchto služieb.

Princípy a pravidlá zapájania verejnosti do tvorby verejných politík

Diskusia o princípoch a pravidlách zapájania verejnosti do tvorby verejných politík bola 
realizovaná v širokom a transparentnom participatívnom procese a vytvára pevný zák-
lad pre jasné miesto verejnosti v procesoch tvorby verejných politík. Pokladáme parti-
cipáciu verejnosti pri tvorbe verejných politík za jeden z kľúčových pilierov demokracie 
a podporujeme štandardizáciu jednotlivých krokov, ktoré budú odrážať úroveň zapája-
nia verejnosti a mimovládnych neziskových organizácií do dialógu s ÚOŠS. Za nevyhnut-
né považujeme zachovanie existujúcich a  vytváranie nových užívateľsky priateľských 
nástrojov pre účasť verejnosti na rozhodovaní.

Rezortné rady pri Rade vlády MNO

Na strane mimovládnych neziskových organizácií silnie požiadavka, ktorá komunikuje 
potrebu vytvorenia priestoru pre riadený dialóg medzi ústrednými orgánmi štátnej sprá-
vy (ÚOŠS) a MNO. Priestor na zintenzívnenie dialógu bol vytvorený v rámci Rady vlády 
SR pre mimovládne neziskové organizácie vytvorením nového inštitucionálneho rámca 
pre riadený dialóg zástupcov MNO s ÚOŠS, ktorý dostal názov Rezortné rady. Vznik 
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a vytvorenie rezortnej rady môžu byť iniciované „zdola“ – priamo z prostredia MNO, ako 
aj „zhora“, z prostredia ÚOŠS, teda na základe požiadaviek a potrieb na strane ÚOŠS. 
Účastníci konferencie privítali vytvorenie rezortných rád ako jednu z ďalších možností, 
ktorá podporí inštitucionálny a expertný dialóg.

Spájame sa za demokraciu

Slovensko čakajú v septembri 2023 parlamentné voľby. Pre kvalitu demokracie je mi-
moriadne dôležité, aby sa na nich zúčastnilo čo najviac voličiek a voličov, aby legitimi-
ta novej vlády bola čo najpevnejšia. Občianska spoločnosť už v minulosti preukázala 
schopnosť mobilizovať verejnosť, osobitne mladých ľudí k účasti na voľbách. Vyzývame 
organizácie občianskej spoločnosti, aby sa aj v roku 2023 spojili pre demokraciu, zapojili 
sa podľa vlastných možností a schopností domobilizačných aktivít a vysvetľovali vo svo-
jich komunitách dôležitosť účasti vo voľbách. Spojme sa za demokraciu!

Konferencia v médiách

Konferencie Spájame sa demokraciu vyvolala viac ako 120 mediálnych výstupov:

• 68 mediálnych výstupov o konferencii tvorí správa agentúry SITA, ktorá spracovala 
status prezidentky Zuzany Čaputovej zo sociálnej siete Facebook (13. 6. 2023)

• 52 mediálnych výstupov o konferencii sme zabezpečili vlastnými prostriedkami – tla-
čovým brífingom (13. 6. 2023) a tlačovou správou (14. 6. 2023), ktoré zverejnili tlačové 
agentúry TASR a SITA

V hľadiska dosahu patria medzi najhodnotejšie výstupy reportáže/články v:

• TV JOJ – TV noviny – 13. 6. 2023

• RTVS – 24 – Komentáre dňa – 15. 6. 2023

• Minúta po minúte – Denník N – 13. 6. 2023
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Podrobnejšie informácie o konferencii, vrátane fotogalérie, mediálnych výstupov 
a videozáznamov z diskusií nájdete na webových stránkach Úradu splnomocnenca 
vlády SR pre rozvoj občianskej spoločnosti


